
 چرا سرقت زیاد شده است؟

سرقت یا همان برداشتن مال غیر در جامعه افزایش یافته 
است. سرقت اموال مردم و اموال عمومی. سرقت تنها بردن مال 
مردم نیست، سارقان بی رحم گاهی جان مردم را برای اندکی مال 
می گیرند؛ گوشی موبایل، موتورسیکلت، خودرو و... ، سارقان 
حرفه ای و مسلح حتی شبانه وارد منازل می شوند و با تهدید 
زنان و کودکان به کشتن، اموال ارزشمند را به سرقت می برند. 
اما سارقان پنهانی هم در جامعه وجود دارند که به شیوه های 
دیگر سرقت می کنند. سرقت عوامل مختلفی دارد؛ فقر، بیکاری، 
اعتیاد، ضعف قانون و... سرقت تنها از روی نیاز نیست و گاهی 
سرقت با خشونت و زور اسلحه است و سارقان، سرقت را به عنوان 
یک حرفه انتخاب کرده اند. سرقت تنها کار دله دزدان معتاد و 
بیکار نیست، بلکه برخی مدیران هم از اموال بیت المال سرقت 
می کنند. سرقت در همه ادیان و فرهنگ ها امری زشت و مذموم 
است. در اسلام دزدی گاهی محاربه است و جرمش قطع دست 
و حتی اعدام دزد است، در فرهنگ ایرانی و خاصه بلوچ، دزدی 
از زشت ترین کارهاست. امروز هر ایرانی از وجود سارقان زیاد در 
جامعه احساس شرمندگی می کند، آن هم در کشوری ثروتمند 
و از اینکه معضل سرقت سیر صعودی دارد نگران هستند. منابع 
رسمی آمار دقیقی از سرقت در جامعه نمی دهند، اما مردم که 
سارقان امنیت جان و مال شان را به خطر انداخته اند، خوب 
می دانند که دزدی افزایش یافته است. گفته های سخنگوی فراجا 
در مورد سرقت هم قابل تأمل است؛ »هزینه نگهداری سارقان در 
زندان ماهی ۱۰ میلیون تومان است و هزینه پیشگیری ۵ میلیون 
تومان«، شاید به همین خاطر است که سارقان خرد از زندان 
و قانون هراسی ندارند. جالب است هزینه نگهداری سارق ۱۰ 
میلیون و حقوق یک معلم که وظیفه تعلیم و تربیت را دارد کمتر 
از این مبلغ است. سرقت مانند اعتیاد، سن و جنس نمی شناسد، 
در سرقت هم تنها سارق مقصر نیست، وقتی در جامعه فقر، 
بیکاری و فاصله طبقاتی، و دیگر عواملی که موجب سرقت 
می شوند زیاد می شوند، نباید انتظار داشت مردم پایبند اخلاق 
و اصول انسانی باشند، و دست به سرقت نزنند. این یادداشت به 
معنای تایید و توجیه سرقت نیست بلکه منظور شناسایی عوامل 

موثر در افزایش این مساله اجتماعی است. 

 آرمان ملی: شماره ۱۵ شهریور ماه روزنامه 
»آرمان ملی« در سال جاری، تیتر نخست 
خود را با عنوان »پروژه نان و آب دار انتقال 
آب« به گفت وگو با دکتر حسین آخانی، استاد 
گیاه شناسي دانشکده زیست شناسي دانشگاه 
تهران، اختصاص داده بود. در گزارش خبری 
ذکرشده، کارشناس مربوطه، اساس بحث انتقال 
آب از دریاي جنوب به فلات مرکزي را زیر سوال 
برد و تاکید کرد که او و همکاران متخصصش از 
این قسم پروژه ها، تحت عنوان ساینس فیکشن 
یاد مي کنند؛ امري تخیلی و افسانه ای. به گفته 
حسین آخانی، »شیرین کردن آب خلیج فارس 
و انتقال آن به فلات مرکزی به همان اندازه 
بی تدبیری است که کسی سرطان دارد و مطمئن 
است به زودی خواهد مرد و به جای درمان های 
مرتبط و شیمی درمانی برود جراحی زیبایی 
انجام دهد.« اما گفت وگوی روزنامه با این 
کارشناس،  درباره پروسه ها و عملیات انجام 
گرفته در پروژه هاي بزرگي نظیر انتقال آب از 
دریاي جنوب به فلات مرکزي ایران، به این بهانه 
صورت گرفته بود که هاجر چنارانی، نماینده 
مجلس شورای اسلامی در اظهار نظری، اعلام 
کرده بود که »مافیاهایي بزرگ تر از فولاد مبارکه 
پشت انتقال آب از دریاهاي جنوب به فلات 
مرکزي هستند.« او توضیح داده بود: »نصف 
افرادي که در فساد فولاد مبارکه سهیم بودند 
اکنون در پروژه انتقال آب از خلیج فارس و دریاي 
عمان سهیم هستند و اگر این پروژه با مدل فعلي 
پیش برود مافیاهاي بزرگ تري از آن بیرون 
مي آید.«اما اینکه در چنین طرح هاي گسترده اي 
چه اتفاقاتي رخ مي دهد که مي تواند ظرفیت هاي 
لازم را براي آنچه خانم چناراني از آن تحت 
عنوان مافیا یاد کرده، به وجود بیاورد، شاکله 
گفت وگوی ما با حسین آخانی را تشکیل داد، 
هرچند که او ضمن برشماری تمامی آسیب ها 
و مشکلاتی که پروژه انتقال آب به کشور وارد 
می کند، به ما گفت که »راجع به مافیاي آب از 
ما نپرسید؛  ما تخصصمان مافیاشناسي نیست؛ 
تخصص ما گیاه شناسي است و این شناسایي 
مافیا را به سیاسیون بسپارید.«بازتاب گزارش 
روزنامه »آرمان ملی«، منجر به بروز واکنش هایی 
از سوی برخی کارشناسان دیگر در حوزه محیط 
زیست شد تا ما منعکس کننده این نظرات هم 
باشیم. اسماعیل همدان لو، دکترای مدیریت 
اجرایی، نظری متفاوت با حسین آخانی دارد. 
او نه تنها پروژه انتقال آب را مضر و مخرب 
نمی داند که آن را امری کاملا کارشناسانه و 
هوشمندانه تشخیص می دهد که می تواند 
معضل خشکسالی کشور را مرتفع کند. با دکتر 

همدان لو، به گفت وگو نشسته ایم. 
 شیرین سازی و انتقال آب، خیالی 

نیست
اسماعیل همدان لو به» آرمان ملی «می گوید: 
»روز ۱۵ شهریور در صفحه نخست روزنامه با 
این تیتر درشتِ پروژه نان و آب دار انتقال آب، 
برخورد کردم. نان و آب دار پروژه های شیرین 
سازی و انتقال آب و مافیای پشت پرده انتقال آب 
در چند جای این مطلب ذکر شده که اطلاعاتی از 
این مافیا ندارم و در صلاحیت من نیست و اصلا 

وارد آن نمی شوم اما نظرات استاد گیاه شناسی 
در این مطلب ذکر شده که برای من، معنی دار 
و قابل اعتماد نیستند.« او به ذکر چند نظر آقای 
آقاخانی اشاره می کند: »کارشناس محترم 
گفته اند اگر بخواهید آب را از دریا شیرین کرده 
و هزار کیلومتر، آن را جابه جا کنید، اتفاقی است 
که فقط بناست در ایران رخ دهد. او این اقدام را 
پروژه خیالی نام برده که بسیار گرانقیمت است و 
اینکه لوله بسیار گرانقیمت است و انرژی بالایی 
برای عبور از ارتفاعات نیاز است. از طرفی گفته اند 
که این پروژه نمی تواند با واقعیت همخوانی 
داشته باشد و این انتظار وجود دارد که منافع 
یک عده در اجرای پروژه است؛ آنچه تحت عنوان 
مافیا یاد می کنند. او گفته که بهتر بود هزینه 
انتقال آب را صرف توسعه راه آهن می کردند و 
از طرفی گفته چه لزومی دارد که آب را از خلیج 
فارس به کویر منتقل کنیم؛ باید معادن را به 
کنار دریا ببریم. او همین طور اشاره کرده که چرا 
باید فولاد مبارکه را به این استان های کویری 
بیاورند و طبیعی است وقتی یک عده منافع 
مالی زیادی دارند این کار را انجام می دهند. 
کارشناس شما همین طور گفته در حالی که 
کشور ما ساده ترین زیرساخت های حمل و نقل 
عمومی را ندارد، همان اندازه بی تدبیری است که 
کسی که سرطان دارد به جای شیمی درمانی 
برود جراحی زیبایی انجام دهد. همین طور 
خودشان گفته اند مافیای آب را از او نپرسند 
چراکه او تخصص مافیای آب ندارد؛ تخصص 
گیاه شناسی دارد.«همدان لو پس از این اشارات، 
این توضیحات را ارائه می دهد: »شیرین کردن 
آب و انتقال آن از دریا، فرآیندی است که سایر 
کشورها هم آن را انجام می دهند. در حال حاضر، 
دوبی، دو میلیارد و ششصد میلیون متر مکعب 
در سال، شیرین سازی می کند. امارات متحده، 
قطر، کویت، عربستان؛ این ها که رودخانه ندارند؛ 
مشکل آب هم ندارند. عربستان هر روز،  سه تا 
هشتصد و پنجاه هزار مترمکعب، شیرین سازی 
می کند؛ دو تا از خلیج فارس و یکی هم از دریای 
عمان.« این کارشناس ادامه می دهد که »شیرین 
سازی و انتقال آب، اصلا خیالی نیست و همه جا 
که مشکل کم آبی دارند، این کار را دارند انجام 

می دهند.«
 می گویند شیرین سازی گران است؛ 

مگر کت و شلوار ارزان است؟
همدان لو با اشاره به گران بودن قیمت شیرین 
سازی و انتقال آب و گران بودن لوله، می گوید: 
»مگر کت و شلوار ارزان است؟ مگر میوه و 
گوشت و پیراهن و کفش ارزان است؟ مگر خانه 
ارزان است؟ اجاره بها ارزان است؟« او می پرسد: 
»چون ارزان نیست پس نباید این کار را انجام 
دهیم؟«این دکترای مدیریت اجرایی ادامه 
می دهد که »گفته شده این پروژه نمی تواند با 
واقعیت همخوانی داشته باشد! یک پروژه در 
حداکثر هشت سال، که پنج سال آن خیلی مهم 
بوده، هشتصد و بیست کیلومتر آب از خلیج 
فارس به اردکان آورده است! چطور با واقعیت 

همخوانی ندارد؟«
 مردم آب ندارند، شما می گویید مافیا!

همدان لو ادامه می دهد که »گفته شده این 

انتظار وجود دارد که منافع عده ای در اجرای 
این پروژه است؛ همان چیزی که به آن مافیا 
می گویند! من اصلا این ها را نمی فهمم. مردم 
مشکل آب دارند، برخی از کارشناسان به مافیا 
اشاره می کنند! یعنی چه که مافیاست؟ مردم 
آب ندارند بخورند. استان های کشور درگیرند؛ از 
اردبیل و سمنان بگیرید تا چهارمحال وبختیاری 
و خراسان جنوبی و رضوی و شمالی تا خوزستان 

و کرمان و یزد و اصفهان.«
 کاش مس سرچشمه، تامین اعتبار 

کند!
به گفته این کارشناس، گفته شده که این 
انتقال آب را صرف توسعه راه آهن بکنید. او ادامه 
می دهد که: »خنده ام گرفت؛ همان طور که 
گفتم، مردم آب ندارند بخورند؛ ما راه آهن احداث 
کنیم؟  باید بگویم که احداث راه آهن شیراز به 
بوشهر و عسلویه، ۱4 سال است که شروع شده 
و تنها 29۰ کیلومتر آن انجام شده. این کارها 
منابع می خواهد؛ خب منابع کم است و به مس 
سرچشمه اشاره شده و اینکه این پروژه از قرار 
معلوم از شرکت مس سرچشمه تامین مي شود، 
و این سوال مطرح است که آیا مس سرچشمه 
برای شیرین سازی و انتقال آب، تامین اعتبار 
می کند؟ کاش این کار را بکند! مس سرچشمه 
جزو صنایعی است که بیش ترین سود را دارد که 
کاش صرف بزرگ ترین معضلات مملکت کند.«

 چطور معادن را به کنار دریا ببریم؟
همدان لو می گوید: »پروژه شیرین سازی 
آب که با آن مخالفت هایی صورت می گیرد، 
در حال مطالعه است و بحث هایی کاملا علمی 
و کار شده هستند و چطور می توان گفت که 
واقعی نیستند.« او در پاسخ به این اظهار نظر 
که چه لزومی دارد که آب را از دریای جنوب 
به کویر منتقل کنیم، توضیح می دهد: »ظاهرا 
نظر آقایان این است که کویر را کویرتر کنیم! 
گفته شده که معادن را به کنار دریا ببرید! خب 
اگر شما معادن را به کنار دریا ببرید، اصفهان و 
یزد و کرمانی هم که کویر نیستند، کویر می شوند 
و از فعالیت می افتند. خود محیط زیست و 
شیلات و بنادر اجازه نمی دهند؛ در حال حاضر، 
بندرعباس اشباع شده. از طرفی این کارشناس 
خودش مطرح کرده که معادن را به کنار دریا 
ببریم، خودش هم گفته کشور ما ساده ترین 
زیرساخت های حمل و نقل عمومی را ندارد و 
من متوجه نشدم.«این کارشناس، به بحث آب 
درمانی در خشکسالی اشاره می کند و می گوید: 
»ما می توانیم در الگوی کشت، تغییراتی ایجاد 
کنیم و کارهای دیگری در این زمینه انجام 
دهیم، اما باید آبی باشد که این کارها را انجام 
دهیم؟ گفته شده انتقال آب مثل این است که 
بیمار سرطانی برود جراحی زیبایی کند و هیچ راه 
حلی هم نشان داده نمی شود. وقتی آب نیست، 

چه کار باید کرد؟«
 فرونشست به خانه ها هم رسیده

همدان لو به بحث فرونشست زمین، اشاره 
می کند و می گوید: »جنوب تهران هر سال، 3۰ تا 
33 سانتی متر، نشست می کند. نیروگاه، فرودگاه 
امام، خطوط گاز و نفت و راه آهن، خطوط فشار 
قوی همه در شرف فرونشست زمین ممکن 
است باشند برای اینکه آب های زیرزمینی را بالا 
می کشیم و زمین نشست پیدا می کند. مدیر کل 
مدیریت بحران اصفهان گفته که این فرونشست 
دارد باغات اصفهان را نابود می کند. گفته شده که 
3۵6 کلاس درس آسیب دیده اند. فرونشست ها 
در خیلی شهرها به کوچه ها و خیابان ها و خانه ها 
کشیده شده و در این زمینه گفته نمی شود که چه 
کاری باید بکنیم؟« این کارشناس می گوید که با 
کسی مخالفت ندارد و با مافیا هم اصلا آشنایی 
ندارد اما با پیش بینی ناسا و اعلام هواشناسی 
جهانی، 4۵ کشور که در 3۰ سال آینده، به طور 
شدید درگیر خشکسالی خواهند شد و ایران 
چهارمین کشور درگیر است و هیچ راهی وجود 
ندارد. خداوند دو دریای خلیج فارس و عمان 
را گذاشته می گوید عقل داشته باشید، بروید 

شیرین کنید و بیایید کشور را سیراب کنید.«
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مراقبت از فضاهای تفریحی 

فضاهای تفریحی در محیط زندگی ما مانند گنجینه ای 
است که باید از آنها با دقت مراقبت کنیم و به کودکانمان هم 
بیاموزیم تا به منابع جنگلی و آب های جاری صدمه وارد نکنند. 
دیروز شاهد بودم در یکی از پارک های معروف تهران با وجود 
مراقبت های زیاد، داخل حوضچه زیبا و با وجود ماهی، آشغال 
زیادی ریخته بودند که هم ظاهر نازیبایی داشت و هم آلودگی 
ایجاد می کرد. از همشهریان استدعا دارم به این نعمت های 

طبیعی و خدمات شهری اهمیت بیشتری قائل شوند. 
حمیدی از تهران 

خلافی ماشین 
برای گرفتن خلافی ماشین رفته بودم. وقتی خلافی ماشین 
را گرفتم با تعجب دیدیم نزدیک به ۵۰۰هزار تومان خلافی 
داشتم ولی جالب اینجاست که دو جریمه ای که شده  بودم 
برای شهرستان بود که من اصلا به آن شهرستان ها تا به حال 
نرفته ام ولی جریمه  شده ام. می خواستم بدانم دلیل جریمه 

شدن چیست؟
یک شهروند از کرج

ثبت نام وام
برای دریافت وام فرزند آوری نزدیک به چهار ماه است که ثبت 
نام کرده ایم ولی هنوز وام برای ما واریز نشده است از مسئولان 

تقاضا داریم که به این موارد رسیدگی کنند. 
کشفی از تهران 

تحویل خودرو
اول دی۱4۰۰ برای خودرویی از کرمان موتور ثبت نام 
کردم قرار بود دوماهه تحویل دهند، اما شهریور ماه هم رسید و 
خودروی ما را تحویل ندادند. از مسئولان تقاضا داریم که به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
یک شهروند از تهران 

تسهیلات اربعین
بابت اعلام پرداخت تسهیلات اربعین در سایت سماح، پس از 
مراجعه به سایت هنگام انتخاب بانک عامل پرداخت یارانه فقط 
شش بانک شامل ملی، ملت، صادرات، تجارت، رفاه و مسکن در 
لیست بود. پس کسانی که از بانک های دیگر یارانه می گیرند 
تکلیف آن ها چیست؟ من در حال حاضر یارانه ام به حساب 
بانک پارسیان واریز می شود و این بانک جزو این بانک ها نیست. 

یک شهروند از تهران

بیمه دانشجویی
با اینکه اعلام کرده اند که بیمه دانشجویی۱3۵ هزار 
تومان است ولی کماکان ما مبلغ۵۰۰ هزارتومان برای بیمه 
دانشجویی پرداخت می کنیم از مسئولان تقاضا داریم به این 

موضوع رسیدگی کنند.
اصغرزاده از تهران 
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نگــــره

  بهترین زمان 
تزریق واکسن آنفلوآنزا 

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران ضمن 
اشاره به زمان و چگونگی تزریق واکسن 
آنفلوآنزا، تاکید کرد که افراد برای دریافت 
واکسن آنفلوآنزا از داروخانه باید نسخه 
پزشک به همراه داشته باشند. علی فاطمی، 
درباره زمان طلایی تزریق واکسن آنفلوآنزا، 
گفت: باید توجه کرد که زمان طلایی تزریق 
واکسن آنفلوآنزا از دهم شهریور ماه تا دهم 
آبان ماه است که افراد می توانند واکسن 
آنفلوآنزا را تزریق کنند. البته تا اواسط 
زمستان هم تزریق این واکسن منعی ندارد. 
او گفت: خردسالان در محدوده سنی 6 ماه 
تا 9 سال، بهتر است دو بار در سال واکسن 
آنفلوآنزا دریافت کنند. فاصله بین این دو 
واکسن باید حداقل چهار هفته باشد. در 
عین حال ۷۰ تا ۸۵ درصد از مرگ ومیرهای 
ناشی از آنفلوآنزا در سالمندان بالای 6۵ سال 
رخ می دهد. بنابراین تزریق این واکسن به 
این گروه را هم باید جدی بگیریم. همچنین 
تزریق واکسن آنفلوآنزا برای افراد با ریسک 
بالا شامل بیماران دارای نقص سیستم ایمنی 
یا افراد دارای بیماری های زمینه ای مانند 
بیماری های قلبی- عروقی، دیابت، آسم 
و... با تجویز پزشک توصیه می شود. در زنان 
باردار نیز مصرف این واکسن صرفا با تجویز و 
نظارت متخصصان مربوطه مجاز خواهد بود. 
فاطمی همچنین تاکید کرد: از آنجا که در 
فرایند ساخت اغلب واکسن های آنفلوآنزا از 
پروتئین تخم مرغ استفاده می شود، افرادی 
که به تخم مرغ حساسیت دارند، باید تزریق را 
زیر نظر پزشک در مراکز درمانی انجام دهند. 
فاطمی درباره تزریق همزمان واکسن کرونا و 
آنفلوآنزا، گفت: امکان تزریق همزمان واکسن 
کرونا و واکسن آنفلوآنزا وجود دارد، اما افرادی 
که مبتلا به کرونا هستند یا به آن مشکوک 
هستند نباید واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند. 
بر اساس اعلام شرکت های پخش دارو، 
قیمت واکسن آنفلوآنزای ایرانی )فلوگارد( 
2۱3 هزار تومان و فرانسوی )واکسی گریپ( 

2۱۱ هزار تومان است. 

 ویتامین B ابتلا به کووید را 
افزایش می دهد؟

اسیدفولیک، یک ویتامین B است که 
به طور گسترده برای غنی سازی غذاها و 
کاهش خطر نقایص مادرزادی استفاده 
می شود اما ممکن است خطر پنهانی برای 
کسانی که مجبور به مصرف مقادیر زیادی 
از آن هستند به همراه داشته باشد؛ نتایج 
مطالعه جدید نشان می دهد که این افراد 
بیشتر در معرض ابتلا به کووید- ۱9 و مرگ 
ناشی از آن قرار دارند. به نقل از هلث، دکتر 
رالف گرین، محقق این تحقیق گفت: بررسی 
کردیم که آیا تشخیص و مرگ کووید- ۱9 
به دزهای زیاد اسید فولیک )پنج برابر بالاتر 
از حد ایمن( که در بیماران برای نشانه های 
تأیید شده پزشکی تجویز می شود مرتبط 
است یا خیر. ما دریافتیم که خطر ابتلا و 
مرگ ناشی از کووید- ۱9 در گروهی که 
با اسید فولیک درمان شده بودند، به طور 
قابل توجهی بیشتر بود. به طور کلی، سطوح 
پایین اسید فولیک با افزایش خطر نقص 
مادرزادی، بیماری قلبی و سکته مرتبط 
است. این ویتامین که به عنوان ویتامین 
B9 نیز شناخته می شود، برای شرایط 
متعددی ازجمله بیماری سلول داسی شکل، 
بارداری های پرخطر همچنین برای افرادی 
که داروهای ضد تشنج مصرف می کنند، 
تجویز می شود. بیمارانی که متوترکسات 
)دارویی برای درمان برخی سرطان ها و 
بیماری های خودایمنی( از داروهای درمانی 
آنان محسوب می شود نیز اسید فولیک 
مصرف می کنند تا به کاهش عوارض جانبی 
داروی مهارکننده فولات کمک کنند. جالب 
توجه است، نتایج این مطالعه نشان داد که 
متوترکسات با افزایش خطر ابتلا به کووید 
برای این بیماران مقابله می کند. این یافته ها 
اخیراً در نشریه BMJ Open منتشر شده 

است. 
 

سکوت زنان، ناآگاهی مردان
و  پزشک  کاظمی،  سیمین  دکتر 
جامعه شناس، می گوید: »سندرم پیش 
از قاعدگی یا PMS به علائم و تغییرات 
جسمی، روانی و رفتاری گفته می شود 
که معمولاً در نیمه دوم قاعدگی و بعد از 
تخمک گذاری، یعنی یک تا دو هفته پیش 
از خونریزی ماهانه در زنان سنین باروری 
اتفاق می افتد.« کاظمی، گفت: »بسیاری 
از مردها از تغییرات فیزیولوژیک زنان اطلاع 
کافی ندارند، چون در این مورد آموزشی 
فیزیولوژیک  تغییرات  این  و  ندیده اند 
برای آنها رازگونه باقی می مانند. از طرف 
دیگر انتظارات اجتماعی از زنان و مردان 
جنسیت زده هستند. از زنان انتظار می رود 
که آرام، مطیع، مهربان و فداکار و دارای ثبات 
خلق باشند. عصبانی نشوند و پرخاش نکنند و 
همواره نیازهای دیگران مانند شوهر و فرزند 
را به نیازهای خود ترجیح بدهند و نقش 
حامی همیشگی را ایفا کنند در عوض انتظار 

حمایت عاطفی و روانی نداشته باشند.«  

 با اعتبارات دریاچه 
ارومیه  ارتزاق 

می کردند

جلال محمودزاده، نایب رئیس 
هیات تحقیق و تفحص از عملکرد 
ستاد احیای دریاچه ارومیه با تاکید 
بر اینکه عیسی کلانتری به عنوان 
مسئول ستاد احیا در طول بیش از 
هشت سال باید پاسخگوی قصور 
و تخلفات احتمالی موجود در این 
ستاد باشد، گفت: بررسی های ما 
نشان می دهد که در طول دوره 
دریاچه  احیای  ستاد  فعالیت 
دستگاه های  متأسفانه  ارومیه، 
اجرایی مرتبط با موضوع احیای 
دریاچه ارومیه شامل شرکت های 
آب منطقه ای، منابع طبیعی، جهاد 
کشاورزی و محیط زیست در هر سه 
استان آذربایجان غربی، آذربایجان 
شرقی و کردستان به جای اینکه با 
استفاده از بودجه های عادی خود 
به انجام وظایف ذاتی شان بپردازند، 
از اعتبارات ستاد احیای دریاچه 
ارومیه ارتزاق می کردند و با وجود 
اینکه باید اعتبارات این ستاد برای 
اجرای پروژه های ویژه تعریف شده 
جهت احیای دریاچه هزینه می شد  .

کریم بخش  کردی تمندانی
 آموزگار

 نقش پیمانکاران در 
سرقت کابل های 

مخابرات

سردار حسین رحیمی، رئیس 
درباره  بزرگ،  تهران  پلیس 
در  مخابرات  کابل های  دزدی 
برخی از مناطق تهران و اینکه آیا 
پیمانکاران در این سرقت ها هم 
نقشی دارند، گفت: ما براساس آنچه 
که دستگیر و کشف کرده ایم به این 
نتیجه رسیده ایم که در بسیاری 
موارد پیمانکاران چنین اقدامی را 
انجام می دهند. او ادامه داد: البته 
ممکن است گاهی اوقات سیم تلفن 
یک منزلی را ممکن است سارقی 
دزدیده باشد که معتاد باشد. اما 
گاهی اوقات با دزدی کابل های دو 
یا سه محله مواجه هستیم که در 
بررسی های ما و دستگیری هایی 
که ما داشته ایم مشخص شده که 
در بسیاری از موارد پیمانکاران در 

این موضوع نقش داشته اند. 

خبــــر 

روی خط آرمان ملی

پاسخ اسماعیل همدان لو کارشناس به انتقادهای مطرح شده درباره پروژه شیرین سازی و انتقال آب ؛

تنها راه مقابله با خشکسالی انتقال آب است   
   خداوند، دریای خلیج فارس و عمان را گذاشته می گوید عقل داشته باشید، بروید شیرین کرده و کشور را سیراب کنید  

 آرمان ملی: پیدا کردن کودکی که توسط 
والدین خود رها شده، خبر تازه ای نیست 
با این حال هربار خراشی بر وجدان جمعی 
می کشد؛ سال هاست که گوشه و کنار شهر 
کودکانی پیدا می شوند که از طرف والدین 
خود رها شده اند؛ نوزادانی که بعضا سلامتشان 
در وضعیت بحرانی است. عالیه شکربیگی 
جامعه شناس، به دیده بان ایران، گفته: »هیچ 
کشوری در دنیا آمار دقیقی از نوزادان رها شده 
خود ندارد. در ایران هم آمار دقیقی نداریم و 
بسیاری از این موارد به صورت پنهان و دور از 
چشم مسئولان و رسانه ها اتفاق می افتد.« او 
ادامه داده است: »تحقیقی که با محوریت 
زنانه شدن آسیب های اجتماعی در سال 
9۷ در شهر تهران انجام داده  بودم نشان 
می داد که آسیب های اجتماعی بیشتر جامعه 
زنان را در برمی گیرد. این زنان در چند گروه 

قابل دسته بندی هستند؛ برای مثال زنانی 
که تا به حال ازدواج نکرده و همچنان مجرد 
هستند، زنانی که طلاق گرفته اند، زنانی که 
سالمند هستند؛ مساله تنهایی زنان در این 
دسته بندی ها نقش مهمی دارد.«این استاد 
دانشگاه ضمن تأکید بر اینکه آگاهی سازی 
زنان درباره این تنهایی بسیار کمک کننده 
خواهد بود، گفته: »ما امروز با خانواده هایی 
روبه رو هستیم که از لحاظ اقتصادی شکننده 
نیازهای  کردن  برطرف  توان  و  هستند 
اقتصادی خود را ندارند. امروزه افراد به دلایل 
مختلف اقتصادی و نگرشی به شکل های 
غیرمتعارف و خارج از چارچوب خانواده به 
این نیاز پاسخ می دهند. کودکانی که حاصل 
روابط خارج از بستر ازدواج هستند نامشروع 
خوانده می شوند. حتی اگر این کودکان در 
بستر خانواده متولد می شدند در صورتی که 

والدین او توانایی نگهداری از نوزاد را نداشتند 
در همان بیمارستان و بعد از زایمان به مراکزی 
همچون بهزیستی سپرده می شوند.« این 
استاد دانشگاه زنانی که به هردلیلی در یک 
رابطه نامشروع درگیر یک بارداری ناخواسته 
شدند را »زنان تنها« نامیده و گفته: »غالب این 
زنان درگیر اعتیاد به مواد مخدر هم هستند.« 
این پژوهشگر اجتماعی دومین مساله درباره 
مادران کودکان رها شده را اعتیاد این مادران 
دانسته و گفته: »این مادران باید قبل از 
بارداری تحت حمایت درمانی و مالی قرار 
می گرفتند. سازمان های حمایتی باید این زنان 
تنها را به مراکز خود ببرند، تحت درمان قرار 
بدهند و نوزادان هم درصورت ناتوانایی مادر به 
مراکزی همچون بهزیستی تحویل داده شوند. 
اما اتفاقی که معمولا می افتد این است که این 

زنان تنها، خودشان رها شده هستند.« 

 هیچ کشوری آمار دقیقی از نوزادان رها شده ندارد 

مسکن مهم ترین 
مشکل معلمان است

کردی،  نجف پور  حمیدرضا   
رئیس صندوق ذخیره فرهنگیان 
آیا  این سوال که  به  در پاسخ 
کمبود ذخایر صندوق ممکن است 
منجر به حذف یا تغییر در برخی 
امتیازات فرهنگیان شود، توضیح 
داد: خیر اصلا اینطور نیست. اتفاقا 
ما به شدت دنبال توسعه امتیازات 
برای فرهنگیان هستیم. او با ذکر 
چند مثال ادامه داد: مثلا در حوزه 
مسکن با وزارت مسکن و بانک 
مسکن و حوزه خدماتی وزارت 
هلدینگ  و  پرورش  و  آموزش 
چهار-  مدل  خودمان  مسکنی 
پنج جانبه ای که خدمات گیرنده 
آن معلم یا عضو صندوق است، 
طراحی کرده ایم و وزارت مسکن با 
نهضت ملی مسکن هم در این مدل 
همکاری دارد تا مدلی را طراحی و 
خدماتی را به فرهنگیان ارائه کنیم. 


